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ABSTRACT 

 The world population increases rapidly as a result power is 

needed. power nowadays depend on traditional resources such as oil 

and coal .but these cause  air pollution .so scientists begin to think of 

other resources of power ,they produced electricity from renewable 

energy that is obtained from the sun and wind. The solar power is 

most important clean renewable power which is mainly found in hot 

countries. besides technology that helps to produce electricity from  

solar power is needed. The obstacle that faces producing the 

maximum amount of electricity ,is the apparent movement of the sun 

that makes it change its position. The objective of this research is to 

design a solar tracking system  to harness the maximum solar 

irradiance. An arduino is used to control the movement of the tracking 

system . An arduino is programmed to detect the sun light  during the 

day by using light dependent resisters LDR. Then a signal is sent to 

the servo motor to control the movement of the solar panel to get the 

maximum solar irradiance. The result of the simulation obtained by 

proteus program approved the efficiency of the system. 
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 مستخلص
يزداد عدد سكان العالم يوما بعد يوم مما يؤدي لزيادة الطمب عمى  

. معظم الطاقة المنتجة تعتمد عمى المصادر التقميدية كالبترول والفحم. الطاقة
لذلك اهتم العمماء بالاستفادة من مصادر ,هذه المصادر تسبب تموث البيئة 

تعتبر . الطاقة المتجددة والنظيفة كالرياح وضوء الشمس لتوليد الكهرباء
الطاقة الشمسية من اهم مصادر الطاقة المتجددة لتوفرها خصوصا في الدول 

اضافة الى ذلك توفر التكنولوجيا المستخدمة لتوليد الكهرباء من .الحارة 
الطاقة الشمسية ولكن المشكمة التي تعيق انتاج اكبر قدر ممكن من الطاقة 

الهدف الاساسي لهذا . هو حركة الشمس وتغير موقعها خلال اليوم والسنة
البحث هو تصميم نظام تتبع شمسي لمحصول عمى اكبر قدر من ضوء 

ثم برمجة الاردوينو لمكشف . تم استخدام الاردوينو في حركة النظام. الشمس 
عمى ضوء الشمس باستخدام مقاومة ضوئية متغيره ثم ترسل الاشارة لمحرك 
. الخدمة لتحريك الالواح الشمسية لمحصول عمى اكبر قدر من ضوء الشمس
نتائج المحاكاة المتحصل عميها باستخدام برنامج بروتس برهنت عمى كفاءة 

. النظام
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